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نیاز صنعت خودرو تقویت شرکت های 
دانش بنیان است

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: کاهش قیمت، 
داخلی س��ازی خ��ودرو و بی نی��ازی ب��ه واردات قطع��ه از نتایج 
توانمندس��ازی ش��رکت های دانش بنیان در حوزه قطعه سازی 
اس��ت. س��یدعلی موسوی در گفتگو با خبرخودرو اظهار داشت: 
در ح��ال حاض��ر مصرف کنن��دگان می توانند خودرو را با قیمت 
واقع��ی از کارخانج��ات خودروس��ازی تهیه نمایند. این نماینده 
مجل��س ب��ا بیان اینکه نرخ واقعی خودرو متمایز از آزادس��ازی 
قیمت  آن است، به استفاده از پتانسیل بسیار بالای شرکت های 
دانش بنیان در حوزه قطعه سازی تاکید کرد و افزود: امروز بیش از 
٥۰۰ شرکت دانش بنیان به ویژه در حوزه قطعه سازی در سطح 
کشور فعال هستند که از ظرفیت بسیار خوبی نیز برخوردارند و 
باید در جهت توانمندسازی آنها حرکت نماییم. موسوی ضمن 
اش��اره به ورود ش��رکت های دانش بنیان در حوزه تولید قطعات 
خودرویی و صنعت خودروس��ازی گفت: با بهره گیری از دانش 
ای��ن ش��رکت ها و حمای��ت از آنها به منظ��ور تولید قطعه های 
جدید و موردنیاز خودروسازان، قیمت خودرو از آنچه که اکنون 
در بازار ش��اهد هس��تیم، کاهش می یابد و علاوه بر آن امکان 
خری��د آس��ان خودرو ب��رای مصرف کننده با قیم��ت واقعی نیز 

میسر خواهد شد.

خرید و فروش خودرو در فضای مجازی 
غیرقانونی است

نائ��ب رئیس اتحادیه نمایش��گاه داران خ��ودرو گفت: مردم به 
هی��چ عن��وان نبای��د به خرید و فروش خودرو در فضای مجازی 
اعتم��اد کنن��د و هرگونه خرید فروش غیرقانونی اس��ت. نعمت 
الله کاشانی نسب در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان،  درباره 
آخری��ن وضعی��ت قیمت خودرو در ب��ازار آزاد، گفت: با توجه به 
اینکه بازارها از اول هفته تاکنون تعطیل هس��تند، هیچ خرید 
و فروش��ی برای خودرو صورت نگرفته و از این رو هیچ تغییر 
قیمتی رخ نداده اس��ت و آخرین قیمت خودرو همانی اس��ت که 
پنجشنبه هفته گذشته خرید و فروش شد. نائب رئیس اتحادیه 
نمایش��گاه داران خودرو  درباره افزایش خرید و فروش خودرو 
در فضای مجازی، گفت: مردم به هیچ عنوان نباید به خرید و 
فروش خودرو در فضای مجازی اعتماد کنند و هر گونه خرید 
و فروش خودرودر فضای مجازی کاملا غیر قانونی است.  او با 
بیان اینکه نمایشگاه های خودرو از روز شنبه تعطیل شده اند و 
این تعطیلی تا ۱٥ آذرماه ادامه خواهد داشت، گفت: آگهی هایی 
که در فضای مجازی منتش��ر می ش��ود، نشان می دهد که روند 

کاهشی قیمت ها ادامه دارد و خریدار زیادی وجود ندارد.

ظرفیت افزایش صادرات رنگ به کشورهای 
بالقوه هدف صادراتی

دبیر میز محصولات شیمیایی و سلولزی سازمان توسعه تجارت 
ایران با اشاره به ضرورت توجه به صادرات محصولات نهایی و با 
ارزش افزوده بالا گفت: براساس آمارهای رسمی گمرک ایران، 
ارزش صادرات رنگ ایران درسال۱۳۹٦ حدود ۸۲ میلیون دلار 
بوده است که در سال۱۳۹۷ با ۱٥ درصد افزایش به بیش از ۹۳ 
میلیون دلار رس��یده اس��ت. به گزارش سازمان توسعه تجارت 
ای��ران، ن��دا عطایی با بیان این مطلب اظهار داش��ت: بررس��ی 
آمارهای صادرات ایران نش��ان می دهد، طی سال  های گذشته 
س��هم بازارهای صادراتی رنگ ایران در کش��ورهای چین ۲۷ 
درصد، افغانس��تان ۲4 درصد، عراق ۱۷ درصد، ترکمنس��تان، 
تاجیکستان و قزاقستان به ترتیب ۱۳،۱۱ و ۷ درصد بوده که با 
توجه به حجم واردات رنگ این کشورها از دنیا، سهم صادرات 

ایران در کل واردات رنگ این کشورها جای افزایش دارد.  

 انجام اصلاحات در سامانه بازارگاه 
برای خرید و فروش

س��تاد تنظی��م ب��ازار، وزارت جهاد کش��اورزی را مکلف کرد تا 
برنامه زمانبندی اجرای طرح اختصاص 4۰ درصد نهاده ها به 
کارخانجات تولیدی خوراک دام و طیور را تا ابتدای سال آینده 
تهیه و ارایه دهد. به گزارش شاتا، در ستاد تنظیم بازار، درخواست 
انجمن کارخانجات تولیدی خوراک دام و طیور آبزیان، مبنی بر 
بلااستفاده ماندن کارخانجات خوراک دام به دلیل عدم تامین 
نهاده های دامی و مواد اولیه و همچنین پیش��نهاد اختصاص 
درص��دی از نه��اده های دامی )ذرت و کنجاله( به کارخانجات 
تولیدی خوراک دام و طیور و واگذاری مسئولیت توزیع به این 
کارخانجات، تحت نظارت وزارت جهاد کشاورزی مورد بررسی 
قرار گرفت و  تصمیمات لازم اتخاذ گردید. در این س��تاد، مقرر 
گردید وزارت جهاد کشاورزی پس از اصلاحات لازم در سامانه 
بازارگاه و ایجاد امکان خرید و فروش برای این کارخانجات در 
س��امانه، مقدمات لازم را برای انجام درخواس��ت انجمن فراهم 
نمای��د. وزارت جهاد کش��اورزی همچنی��ن برنامه زمان بندی 
پی��اده س��ازی و اجرای طرح اختص��اص 4۰ درصد نهاده ها به 
کارخانجات تولیدی خوراک دام و طیور تا ابتدای سال آینده را 

تهیه و به جلسات آتی کارگروه تنظیم بازار ارائه نماید.

 عرضه نمونه صنعتی اتوبوس برقی 
تا پایان امسال

دبیر ستاد توسعه فناوری های حوزه فضایی، حمل ونقل پیشرفته 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از عرضه نمونه صنعتی 
اتوب��وس برقی تا پایان س��ال جاری خب��ر داد. منوچهر منطقی 
در گفتگو با ایس��نا با اش��اره به اقدام س��تاد توس��عه فناوری های 
ح��وزه فضایی، حمل ونقل پیش��رفته معاون��ت علمی در زمینه 
توسعه اتوبوس و موتورهای برقی در کشور، افزود: ستاد توسعه 
حمل ونقل پیش��رفته در راس��تای توس��عه حمل ونقل هوشمند، 
پروژه های هوشمندی را طراحی کرده که با استفاده از ظرفیت 
توانمندی  ش��رکت های دانش بنیان، دانش��گاه ها و موسس��ات 

تحقیقاتی کشور، این پروژه ها را اجرایی کرده است. 

صنعـت و تجـارت: در سـال های 139۷ و 1398تبعات تحريم 
ها بر رشـد توليد صنعتی را شـاهد بوديم. علاوه بر خروج از 
برجام از سوی آمريكا و اثرات تشديد تحريم ها بر اقتصاد ايران 
عوامل ديگری بر رشد منفی وضعيت واحدهای توليدی كشور 
تاثير گذار است. فعالان اقتصادی می گويند كه طی سال های 
گذشته فسادهای اقتصادی، كنترل  قيمت ها، يارانه و سياست 
های بانكی كشـور نيز در تضعيف صنايع، اثرات قابل توجهی 
دارند. بخش توليد، كسب و كارها و صنايع نحيف و رنجور ايران 
از اواخر سال98 علاوه بر همه اين مشكلات، مورد هدف پديده 
ديگری نيز قرار گرفت. پاندمی كرونا در جريان 2 ماه قرنطينه 
كشور و براساس گزارش های رسمی باعث شد درصد زيادی 
از كارخانه ها در كشور نيمه فعال شوند و بسياری ديگر فعاليت 

خود را متوقف كنند.
از طرف دیگر بسته شدن مرزها و توقف کامل صادرات در جریان 
پاندم��ی ضرب��ه دیگری را به صنایع وارد کرد. صنایع مربوط به 
س��اختمان، صنایع پتروش��یمی، صنعت فولاد، صنایع پوشاک، 
صنایع دس��تی و کالاهای صادراتی بیش��ترین ضربه را از شیوع 
کرون��ا خوردن��د. اما از آن طرف هم صنایع غذایی برای مدتی با 
توجه به علاقه و ترجیح مردم به خرید مواد غذایی بسته بندی، 
دوران خوبی را سپری کرد که این صنعت هم در ادامه و به دلیل 
کاهش صادرات می تواند متحمل هزینه هایی شود. از صنایعی 
که در این دوران درخشیدند صنایع دارویی و بهداشتی بودند که 

تقریباً در همه دنیا رشد قابل توجهی را تجربه کردند.
در همی��ن ح��ال بررس��ی ه��ا نش��ان م��ی دهد که ش��اخص 
 تولی��د کارگاه ه��ای صنعتی بزرگ دوباره نزولی ش��ده اس��ت. 
گزارش اتاق تهران از وضعیت این بخش در بهار ۱۳۹۹ نشان 
م��ی ده��د تولید کارگاه ه��ای صنعتی بعد از یک دوره صعودی 
ک��ه در فاصل��ه پایی��ز ۱۳۹۷ تا زمس��تان ۱۳۹۸ رخ داد، دوباره 
نزولی ش��ده اس��ت. این شاخص که نشان دهنده وضعیت تولید 
در صنایع بزرگ مقیاس اس��ت، تاثیرپذیری بنگاه های بزرگ 
صنعتی از ش��رایط حاکم بر اقتصاد را به خوبی بازگو می کند. 
این شاخص که برمبنای داده های بانک مرکزی منتشر شده، 
نش��ان می دهد تولید در صنایع بزرگ به نس��بت بهار ۹۸ حدود 
۱,4 واحد رشد داشته اما در مقایسه با بهار ۱۳۹۷ نزدیک به ۲ 

واحد افت کرده است.

 � وزن دهی شاخص های تولید توسط صنایع
همچنی��ن م��رور وضعیت حاکم ب��ر نماگر تولید در کارگاه  های  
صنعتی کش��ور که از پاییز ۹۷روبه افزایش گذاش��ته بود، نشان 
می دهد این ش��اخص پس از آنکه در زمس��تان س��ال گذشته به 
بالاترین سطح خود از ابتدای فصل اول ۱۳۹۷ رسیده، در بهار 
امس��ال متوقف ش��ده و در مسیری معکوس به نرخ ۹٦,٦ عقب 
نشسته است. گزارش اولیه بانک مرکزی مشخص نکرده است 
ک��ه ای��ن اف��ت در تولید به دلیل افول ک��دام یک از صنایع بوده 
یا چه عواملی در کاهش ۲ واحدی ش��اخص تولید کارگاه  های 
صنعت��ی ب��زرگ مقصر بوده اند. با این حال برخی گمانه زنی ها 
از احتمال تاثیر چند صنعت خاص بر شاخص تولید کارگاه  های 
بزرگ صنعتی حکایت دارد. برای نمونه مشکلات موجود پیش 
روی صنایع غذایی، صنعت خودرو و وسایل نقلیه، فرآورده های 
نفتی و کک در کنار صنایع پوش��اک و کاغذ باعث ش��ده تا این 
٦ بخ��ش در زم��ره کاندیداه��ای اصلی تاثیرگذاری منفی روی 

شاخص تولید در کارگاه های صنعتی بزرگ باشند.
مرور اطلاعات گزارش های قبلی این شاخص نشان می دهد 
۳۳ صنع��ت و رش��ته تولی��دی مختلف در چارچوبی مش��خص 
ترکیب ش��ده و وضعیت تولید صنایع بزرگ مقیاس را که بیش 
از ۱۰۰ نفر نیروی کار دارند، بررس��ی می کند. در عین حال با 
وزن دهی به هر یک از صنایعی که در این ش��اخص گنجانده 
شده اند، تصویری از وضعیت تولید در بنگاه های بزرگ صنعتی 
ایجاد می شود. در عین حال مهمترین وزن در این شاخص ابتدا 
به صنایع تولید مواد و محصولات شیمیایی، سپس صنایع تولید 
فلزات اساسی، صنایع خودرو و نیز صنایع غذایی مربوط می شود. 
این بخش ها که عموما بیشترین درآمد صادراتی را وارد کشور 
می کنند، بیشترین حجم از سرمایه در گردش را از بخش های 
بانکی مطالبه می کنند و نیز س��طح بالایی از اش��تغال را برای 
اقتص��اد ای��ران ب��ه همراه می آورن��د، در دوره برجام و به دلیل 
گش��ایش های سیاس��ی اقتصادی ناشی از این قرارداد وضعیت 

بسیار بهتری به نسبت دوره های پیش از بهار ۱۳۹٥ پیدا کرده 
اند. با این همه بازگشت دوباره تحریم ها به صحنه اقتصاد ایران 
و فش��ارهای ناش��ی از سیاست گذاری اقتصادی از دو بخش به 

افول سطح تولید در این صنایع منجر شده است.

وضعیت سینوسی تولید در سال های 94 تا 97 �
بررسی گزارش های اتاق بازرگانی تهران درباره وضعیت تولید نشان 
می دهد که  این ش��اخص که در پاییز ۱۳۹4 در محدوده عدد ۹۲ 
قرار داش��ته، بنابر گزارش بانک مرکزی، طی ٥ س��ال اخیر روندی 
سینوسی را طی کرده است. شاخص ابتدا با گشایش ناشی از برجام 
و تحولات اقتصادی دیگر خود را طی سه فصل به محدوده ۱۰۷ 
واحد رس��انده و بعد با ۸ تا ۹ واحد افول در تابس��تان ۱۳۹٥، دوباره 
طی سه فصل خود را به سطح ۱۱4 واحد در تابستان ۱۳۹٦ رسانده 
اس��ت. براین مبنا س��ال های ۱۳۹٥ تا ۱۳۹٦ دوره ای توام با فراز و 
فرود با شاخص تولید کارگاه های صنعتی بزرگ بوده است. در این 
دوره فراز و فرود صنایع پتروشیمی، خودرو، فلزات، پوشاک، دارو و 
فرآورده های نفتی از مهمترین دلایل سینوسی شدن شاخص تولید 
کارگاه  های  صنعتی بزرگ بوده است. اما پس از این دوره، شاخص 
با ظهور نخستین نشانه ها از بازگشت تحریم های ناشی از روی کار 
آمدن دولت دونالد ترامپ تغییر مسیر داد و طی یک فصل، در بهار 

۱۳۹۷ به سطح ۹۸,۹ واحد تنزل پیدا کرده است.
شاخص اما در تابستان ۱۳۹۷ روندی متفاوت را در پیش گرفته 
و تا س��طح ۱۰۳ واحد رش��د کرده اس��ت. با رسمی شدن اعمال 
تحریم های آمریکا، اما شاخص طی پاییز ۹۷ با حدود ۹ واحد 
افت به یکی از کمترین مقادیر خود در ٥ س��ال اخیر یعنی عدد 
۹4 عقب نشسته است. پس از این فراز و فرود کوتاه، اما شاخص 
در روندی آرام و صعودی طی ٥ فصل تا زمستان ۱۳۹۸ خود را 
احیا کرده و عدد ۱۰4,۹ واحد را پشت سر گذاشته است. در بهار 
۱۳۹۹ اما آمار و ارقام گویای افول جدی شاخص بوده است. به 
نظر می رس��د از آنجا که روند کلی حاکم بر بخش های تولید 
کش��ور طی فصل تابس��تان و دو ماهه ابتدایی پاییز بهبود پیدا 
کرده، احتمالا شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی کشور 
در گزارش های بعدی بانک مرکزی و اتاق تهران دوباره روندی 
صعودی را تجربه کند. اما تا آن زمان فعلا باید گفت ش��اخص 

به محدوده کلی خود در بهار ۹۷ بازگشته است.  

"تجارت" بررسی کرد

وضعیت شاخص های تولید صنایع بزرگ در اقتصاد ایران

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

بستر جهش تولید از ابتدای سال فراهم نبوده استآخرین جزئیات از روند ترخیص مواد اولیه از گمرکات کشور
مع��اون ام��ور صنای��ع وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: برای تامین مواد 
اولیه مورد نیاز واحدهای صنعتی کشور، ثبت سفارش به روش های مختلف انجام 
می شود. به گزارش شاتا، مهدی صادقی نیارکی اضافه کرد: روند تامین مواد اولیه 
مورد نیاز واحدهای صنعتی، از محل تولیدات مواد اولیه داخلی و از طریق واردات 
به صورت ویژه و توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت دنبال می شود. این مقام 
مسئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در همین راستا وزارت صنعت، 
معدن و تجارت چند مصوبه ویژه را به ستاد اقتصادی دولت پیشنهاد داده و شاهد 

حمایت این س��تاد و رئیس جمهور محترم در این خصوص بوده ایم. صادقی نیارکی گفت: همچنین با توجه به 
اعلام حمایت ستاد اقتصادی دولت و همراهی بانک مرکزی روند ترخیص کالاهای موجود در گمرک نیز سرعت 
گرفته است. معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: در شرایط موجود تداوم فعالیت و روند 
تولید واحد صنعتی در کشور دارای اهمیت فراوانی است و مصوبه ستاد اقتصادی دولت به تسهیل روند تامین مواد 
اولیه مورد نیاز صنعت کمک ش��ایان توجهی خواهد داش��ت. پیش از این رئیس کل س��ازمان توس��عه تجارت ایران 
با بیان اینکه در پی مصوبه تهاتر ارز صادراتی با واردات کالا تامین مواد اولیه برای تولید تسهیل می شود گفت: 

اولویت کالاها و اقلامی که در این طرح وارد می شود از سوی وزارت صمت تعیین می شود.

بهرام شهریاری، کارشناس صنعت خودرو و فعال حوزه قطعه سازی- در گفتگو با 
ایسنا، اظهار کرد: از ابتدای سال جاری علیرغم اینکه شعار سال "جهش تولید" بود 
اما جهشی اتفاق حاصل نشد؛ چراکه بستر مناسب برای آن فراهم نبود تا محقق شود. 
وی در تشریح این زیرساخت ها و بسترهای لازم برای تحقق جهش تولید، گفت: 
به عنوان اولین نکته باید تاکید کرد که در مقایسه با تمام دنیا، تعداد خودروسازان 
کشور ما که تنها دو مورد آنها دولتی هستند و تعداد بسیار دیگری، خصوصی فعالیت 
می کنند، به نسبت تیراژ تولیدی که داریم، زیاد است. این کارشناس صنعت خودرو 

ادامه داد: از جمله دلایلی که بعد گذشت چند دهه، اکنون تولید خودرو را افزایش که نداده ایم بلکه کمتر هم شده و 
به بیش از ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار دس��تگاه در س��ال نمی رس��د، این اس��ت که در وهله اول، نوآوری در تولید خودروها وجود 
ندارد و خودروس��ازان ما عزمی برای طراحی خودرو نداش��ته اند. ش��هریاری اظهار کرد: همین موضوع گریبان گیر و 
سبب شده همان تکنولوژی های قدیمی به کار بسته شود که خود مسبب چند آسیب است.  این قطعه ساز تاکید کرد: 
علاوه براین، از جمله عوامل دیگری که س��بب ش��ده تا جهش تولید به درس��تی محقق نش��ود، بحث تامین مواداولیه 
است. درست است که بخشی از مواداولیه از منابع داخلی تامین می شود اما بخش زیادی هم وارداتی است که در این 

بخش باتوجه به تحریم ها، مشکلات گمرکی و نظایر آن به شدت دچار مشکل هستیم.

شیوه نامه جدید فولاد جلوی توزیع رانت را می گیرد
رئی��س کمیس��یون معادن ات��اق ایران درباره ش��یوه نامه جدید 
س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد که اخیراً از س��وی 
رئیس دفتر رئیس جمهور جهت اجرا به وزارت صمت ابلاغ شده 
است، اظهار داشت: ما اساساً با دخالت در قیمت گذاری هر کالایی 
مخالف هستیم اما به هرحال شرایط کشور ایجاب می کند که دولت 
این کار را انجام دهد. مشکل اساسی در زنجیره فولاد رانتی بوده 
که فولادی ها طی سالیان گذشته با همین قیمت گذاری دستوری 
بر زنجیره فولاد از س��نگ آهن تا آهن اس��فنجی از آن اس��تفاده 
می کردند. بهرام ش��کوری افزود: فولادی ها امروز بحث رانت را 
مطرح می کنند درحالی که تاکنون بزرگ ترین رانت را خودشان 
استفاده کرده اند چراکه وقتی به عقبه بخش فولاد نگاه می کنیم، 
می بینیم که در اثر همین قیمت گذاری دس��توری، س��نگ آهن، 
کنس��انتره، گندله و آهن اس��فنجی را با نس��بتی از قیمت فولاد 
می گرفتند و وقتی این نسبت و قیمت ها را با دنیا مقایسه می کردیم 
می دیدیم که ٥۰ درصد زیر قیمت جهانی مواد اولیه را می خریدند 

و فولاد را بدون قیمت دستوری، بالاتر 
از قیم��ت جهانی می فروختند، درواقع 
طی س��نوات گذش��ته بیشترین رانت 
نصیب کارخانه های فولاد شده است. 
او تصریح کرد: فولاد محصول با ارزشی 
است و باید مورد حمایت واقع شود، اما 
باید به س��متی برویم که رانت و فس��اد 
را ح��ذف کنیم. هرکدام از بخش های 

زنجیره س��رمایه گذاری های متفاوت دارند و باید از قیمت های 
جهانی تبعیت کنند. نمی شود فولاد را به قیمت جهانی و گاهی 
اوقات بالاتر از قیمت جهانی بفروشید اما مواد اولیه را ٥۰ درصد 
کمتر از قیمت جهانی بخرید. این عدالت نیست. شکوری با بیان 
اینکه کلیت شیوه نامه جدید فولاد درست است و فقط چند اشکال 
دارد، گفت: اعتقاد ما بر این بود که محصولات زنجیره فولاد در 
بورس عرضه ش��ود اما این مس��ئله باید همراه با اصلاح سازوکار 

بورس باشد زیرا صاحبان سرمایه بورس 
همین فولادی ها هس��تند. باید شرایط 
به گونه ای مهیا ش��ود که س��هامداران 
خلل��ی در زنجی��ره ایج��اد نکنند و اگر 
بورس های دیگری هم ایجاد شد بتواند 
سرویس را به زنجیره مواد معدنی بدهد. 
او افزود: وقتی اعتقادمان بر عرضه همه 
محصولات در بورس است یعنی عرضه 
و کشف قیمت در بورس صورت گیرد و نهایتاً درصورتی که مازادی 
وجود داشت آن را صادر کرد؛ در این شیوه نامه برای صادرات این 
محصولات معافیت های مالیاتی را حذف و عوارضی برای زنجیره 
دیده اند که ما با هر دوی این موارد مخالف هس��تیم. به هرحال 
معافیت ه��ای مالیات��ی را نباید حذف کنند و عوارضی نباید وضع 
شود زیرا وقتی مازادی در کشور وجود دارد و صادر می شود باید 
از صادرکنندگان حمایت کنیم. رئیس کمیسیون معادن و صنایع 

معدنی اتاق ایران تصریح کرد: اگر به هر دلیل تشخیص می دهیم 
در بخش هایی از زنجیره همچون سنگ آهن نباید صادرات انجام 
شود بهتر است که اجازه تولید بیشتر را ندهیم و درنتیجه بگوییم 
به اندازه مصرف کشور تولید کنند. اگر اجازه تولید مازاد می دهیم 
یا باید دولت به صورت تضمینی بخرد و بخش های دیگر زنجیره 
انبار کنند که این موضوع عملی نیست و یا اینکه اجازه صادرات 
بدهی��م و به م��وازات آن صادرکننده را تش��ویق کنیم. او در مورد 
خطر ایجاد امضاهای طلایی در صورت اجرای شیوه نامه جدید 
فولاد، اظهار داشت: ما با این بخش شیوه نامه که گفته است باید 
عوارض وضع شود مخالفت کرده ایم زیرا موجب ایجاد امضاهای 
طلایی می ش��ود. باید س��تاد سیاست گذاری فولاد را احیا کنیم و 
در این س��تاد با حضور بخش خصوصی و دولت در رابطه با این 
موارد تصمیم گیری ش��ود. ش��کوری گفت: معافیت های مالیاتی 
برقرار و عوارض باید حذف شود زیرا در این شرایط بد اقتصادی 

و تحریم ها باید از صادرکننده حمایت کرد.

رییس کمیس��یون پول و س��رمایه اتاق بازرگانی تهران 
اظهار داش��ت: اگر ما بتوانیم با جامعه بین الملل ارتباط 
برقرار کنیم و تحریم ها برداشته شود به طور حتم روی 
اقتصاد ما تأثیر مثبت خواهد گذاش��ت . نمی ش��ود دور 
خودمان دیوار بکش��یم و هیچ ارتباطی با اقتصاد جهان 
نداشته باشیم. فریال مستوفی در گفتگو با ایلنا در مورد 
تاثیر تحریم ها بر اقتصاد کشور اظهار داشت: در وضعیت 
فعلی  تحریم ها حتما بر اقتصاد کش��ور موثر بوده اند اما 
کل مشکلات ما مربوط به تحریم ها نیستند بلکه بخش 
عمده آن مربوط به مشکلات داخلی هستند. با این حال 
تحریم ها مبادلات بانکی، واردات و صادرات ما را تحت 
تأثیر قرار داده و با مشکل مواجه کرده اند. وی ادامه داد: 
درآمد اصلی کش��ور ما از طریق فروش نفت بود که به 
دلیل تحریم ها درآمد حاصل از آن به شدت کاهش داشته 
اس��ت. در س��ال های گذشته درآمد نفتی کشور به حدود 

۱۰۰ میلیارد دلار می رسید اما سال گذشته این رقم حدود 
۱۰ میلیارد دلار بود. وی افزود: بنابراین تحریم ها تاثیر 
بس��زایی در اقتصاد ما داش��تند اما همه مشکل نبودند و 
مدیریت اقتصادی اثر بیش��تری در مشکلات داشته  اند . 
برای مثال در بخش اقتصاد کلان بیش��تر مش��کلات ما 
مربوط به مدیریت داخلی است. رئیس کمیسیون پول 
و س��رمایه اتاق بازرگانی تهران در مورد لزوم مذاکرات 
گفت: در سال ۲۰۱٦ وقتی برجام به نتیجه رسید و منعقد 
شد با وجود اینکه برداشته شدن تحریم ها به درازا نکشید 
و با روی کار آمدن آقای ترامپ دوباره تحریم ها بازگشت، 
رش��د اقتصادی ما که پیش از برجام منفی ٥ درصد بود 
پس از منعقد شدن آن مثبت شد و دوباره با خروج آقای 
ترامپ از این معاهده، بار دیگر رش��د اقتصادی کش��ور 
منفی شد. عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
خاطرنشان کرد: در مورد تورم نیز همینطور است قبل از 
برجام کشور با تورم حدود ۲٦ یا ۲۷ درصدی مواجه بود 
در دوره ای که برجام منعقد شد تورم افت کرد و دوباره 
بع��د از خ��روج آمریکا ما تورم بالای 4۰ درصد را تجربه 
کردیم. مس��توفی با اش��اره به تاثیر تحریم ها بر افزایش 
قیمت ارز تصریح کرد: به خاطر وجود تحریم ها کش��ور 
ب��ا کمب��ود ارز مواجه و باعث ش��د که قیم��ت ارز تا این 
حد افزایش یابد. متاس��فانه از س��ویی هم به منابع ارزی 

کشورمان دسترسی نداریم.

نایب رئیس مجلس با اشاره به وعده وزیر صمت مبنی 
ب��ر کاه��ش قیمت فولاد به کمت��ر از ۱۰ هزار تومان، 
می گوید بهای سیمان به صورت فله و در پاکت در هر 
تن باید کمتر از ۲۹۰ هزار تومان باش��د. علی نیک زاد 
در گفتگ��و ب��ا خانه ملت، درباره آخرین وضعیت قیمت 
ف��ولاد و س��یمان گف��ت: با وجود اینک��ه تولید فولاد و 
س��یمان در کش��ور بیش از مصرف داخلی اس��ت و این 
دو محصول در صنعت س��اختمان س��ازی، پل سازی، 
راهس��ازی و صنایع، مولفه مهمی به ش��مار می آید و 
صادرات آنها در س��ال جاری نس��بت به س��ال گذشته 
رش��دی نداش��ته، اما قیمت فولاد از نرخ جهانی بیشتر 
است. این نماینده مجلس افزود: ۳۰ میلیون تن فولاد 
در کش��ور تولید می ش��ود، در حالی که مصرف داخلی 
حدود ۱٥ تا ۱٦ میلیون تن است، از سوی دیگر تولید 
سیمان در داخل حدود ٦۱ میلیون تن بوده که مصرف 

کشور حدود ٥۰ میلیون تن است. 
وی با بیان اینکه با وجود اس��تفاده از انرژی یارانه ای، 
تس��هیلات و زمی��ن ارزان، قیمت ف��ولاد نباید از نرخ 
جهانی بیشتر باشد، اضافه کرد: جلسات متعددی با دو 
سرپرست قبلی وزارت صنعت، معدن و تجارت و آقای 
رزم حس��ینی وزیر فعلی صمت برگزار ش��د که فولاد 
از کیلوی��ی ۱۷ ه��زار توم��ان به کمتر از ۱۰ هزار و ٥۰۰ 
تومان رس��ید. وی با اش��اره به وعده وزیر صمت مبنی 

ب��ر کاه��ش قیمت فولاد به کمتر از ۱۰ هزار تومان، از 
نظراتی که دس��تورالعمل جدید برای س��اماندهی بازار 
فولاد را تحکمی می دانند، انتقاد کرد و افزود: نمی توان 
از بورس سوءاستفاده کرد و تنها بخش کمی از فولاد را 
به بورس عرضه کرد تا قیمت آن کشف شود و مابقی را 
در بازار آزاد و بدون توجه به قیمت تمام شده به فروش 
رساند. نیکزاد دستورالعمل جدید برای ساماندهی بازار 
فولاد را مترقی ارزیابی کرد و ادامه داد: براس��اس این 
دستورالعمل، محصول نهایی باید در بورس ارائه شود. 
نای��ب رئیس قوه مقننه کش��ور ب��ا بیان اینکه تخریب 
وزارت صمت برای تدوین دستورالعمل جدید به منظور 
س��اماندهی بازار فولاد، درس��ت نیست، گفت: قیمت 
ف��ولاد بای��د کمت��ر از ۱۰ هزار تومان و همچنین بهای 
س��یمان ب��ه ص��ورت فله و در پاک��ت در هر تن نیز باید 

کمتر از ۲۹۰ هزار تومان باشد.  

وعده وزارت صمت برای كاهش قيمت فولاد و سيمانعمده مشكلات اقتصاد كلان مربوط به مديريت داخلی است


